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1. Inleiding 

Het Gemeenlandshuis van Hoogheemraadschap Rijnland in Spaarndam heeft sinds enige tijd geen 

functie meer binnen de organisatie. Een deel van het gebouw wordt tijdelijk verhuurd aan een lokale 

projectontwikkelaar en de Historische Werkgroep Spaarndam maakt gebruik van een deel van de 

voormalige werkplaats.  

Voor de herbestemming van het complex (inclusief twee loodsen) ligt een plan gereed dat door een 

projectadviseur van Rijnland is opgesteld. In dat plan wordt de bestemming:  verhuur van ruimte aan 

zzp-ers  en de woning van de dijkgraaf aan expats. De twee loodsen worden woningen.  Verder is er 

ruimte om twee woningen te bouwen.  

De ontwikkeling van een alternatief plan voor een ‘water experience’, waar het publiek alles ziet en 

beleeft over de Hollandse omgang met het water, is vroegtijdig afgebroken vanwege het gebrek aan 

financiële vooruitzichten om het te realiseren en te exploiteren.  

De vraag is of er tussen deze beide uitersten waarop de twee plannen zijn gebaseerd, economische 

benutting of cultuurhistorische benutting, nog een derde tussenweg ligt. Een opzet waardoor het 

complex zowel als cultuurhistorisch monument door publiek kan worden bezocht en het kan worden 

geëxploiteerd als werkruimte voor zzp-ers of iets dergelijks. 

Om de mogelijkheden te verkennen is een expertmeeting georganiseerd met experts op diverse 

vakgebieden zoals cultuurhistorie, watermanagement, musea, vastgoed en communicatie en 

marketing. Doel van de expertmeeting was om te onderzoeken hoe een bezoekerscentrum over de 

omgang van Holland met het water kan worden ingericht en geëxploiteerd in samenhang met andere 

functies in het complex (theehuis met terras en werkruimte zzp-ers) en in relatie tot alle andere 

water-gerelateerde monumenten en publieksvoorzieningen in de omgeving. 

Hoogheemraadschap van Rijnland heeft Cultuurcompagnie Noord-Holland opdracht gegeven om 

deze bijeenkomst te organiseren met experts die kennis inbrengen over cultuurhistorische inhoud, 

investeringen en exploitatie, en communicatie en marketing. De expertmeeting is georganiseerd in 

samenwerking met vertegenwoordigers van Rijnland. 

In deze rapportage wordt beschreven wat in de expertmeeting is ingebracht en wordt een advies 

gegeven voor een vervolgtraject. 
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2. Expertmeeting over een cultuurhistorische herbestemming voor 

het Gemeenlandshuis te Spaarndam 

 

Op 31 maart 2016 vond de expertmeeting plaats. Voor de expertmeeting zijn 33 personen 

uitgenodigd. Uiteindelijk hebben 27 van hen zich aangemeld. Tijdens een korte plenaire bijeenkomst 

stelde iedereen zich voor en sprak zijn of haar verwachtingen uit  voor deze middag.  Hans Pluckel, 

bestuurder van het Hoogheemraadschap, deed de aanloop tot de expertmeeting uit de doeken. 

Daarna verdeelden de aanwezigen zich over drie werkgroepen. 

 

 

 
 Groep 1 verdiepte zich in de narratieve en logistieke kant van de presentatie. Waar moet een 

bezoekerscentrum over dit onderwerp aan voldoen, wat is het verhaal dat wordt verteld,  
Wat is er te zien en te doen? In welk deel van het gebouw kan het worden geplaatst en hoe 
lopen de bezoekersstromen van buiten naar binnen? 
Deelnemers: Luc van Wijk - hoofd afdeling DVI Rijnland, Eggo Tiemens - erfgoedbeheerder 
Rijnland, Petra  van Dam - hoogleraar waterstaatsgeschiedenis Vrije Universiteit Amsterdam, 
Willem van der Ham - schrijver/publicist waterstaatsgeschiedenis, Dorine van Hoogstraten-  
voorzitter welstandscommissie Spaarndam, Mauro Smit - ErfgoedInZicht, Kees Zandvliet - 
Amsterdam Museum, Rik Stapel - Huurder Houtloods en dorpsraad Spaarndam, Eric Mackay - 
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externe projectleider Gemeenlandshuis voor Rijnland, Willem van Warmerdam - Lid 
Historische Werkgroep Spaandam, Wesley Bakx - Stratent, Ceciel Nyst - Cultuurcompagnie 
Noord-Holland (gespreksleider) 

 

 Groep 2 onderzocht de financiële kant van de opgave. Welke investeringen zijn nodig? Op 
welke manier kan het complex rendabel worden geëxploiteerd? Hoe ziet het verdienmodel 
er uit? Welke omzet en winst wordt er van elk onderdeel verwacht? (bezoekerscentrum, 
theehuis met terras en werkruimte zzp-ers) 
Deelnemers: Hans Pluckel - Hoogheemraad van Rijnland portefeuillehouder Erfgoed, Kees 
Duijverman - juridisch adviseur en projectleider herontwikkeling gemeenlandshuis 
Spaarndam, Gérard van Gorp - Projects & Development BV  en huurder kantoor 
gemeenlandshuis, Walter Blazer - voorzitter Monumentencommissie gemeente 
Haarlemmerliede en Spaarnwoude, Bob Nikkessen - herontwikkelaar Gemeenlandshuis voor 
Rijnland, Ursul Meijer - Dorpsraad Spaarndam, Christel Portegies - Cultuurcompagnie Noord-
Holland (gespreksleider) 

 

 Groep 3 verdiepte zich in de mogelijkheden van communicatie en marketing in regionaal 
verband. Welke bezoekersaantallen zijn realistisch? Hoe verhoudt het bezoekerscentrum zich 
tot attracties en monumenten in de omgeving en welke kansen tot samenwerking liggen 
hier?  
Deelnemers:  Michel Driessen - Senior Ruimtelijke Ontwikkeling gemeente Haarlemmerliede 
en Spaarnwoude, Frits Ferres - adviseur Museum Cruquius, Jaap Brouwer - Waterrecreatie 
Nederland, Rieneke Kanne - Provincie Noord-Holland, Amsterdam bezoeken, Holland zien, 
Leendert Borstlap - duovoorzitter dorpsraad Spaarndam, Koos Datema - voorzitter Historische 
Werkgroep Spaarndam, Peter Saal - Cultuurcompagnie Noord-Holland (gespreksleider) 

 
 
 
Na afloop werden de uitkomsten van de gesprekken 
gezamenlijk gedeeld. 
 
Werkgroep 1: 
Groep 1 startte de brainstorm met een korte 
rondgang door het gebouw inclusief de woning om 
de sfeer en mogelijkheden van het pand te 
verkennen. Het is een rijksmonument 
(hoofdgebouw, toegangshek, kade aan de weg en de 
timmerloods), met allerlei verrassingen en veel 
ruimte(s). Een bouwhistorisch onderzoek is nodig 
om het gebouw te doorgronden en te weten wat 
oorspronkelijke delen zijn. Het historisch gebruik is overigens wel in kaart gebracht.  
 
Deze plek staat in direct contact met water, zowel fysiek als historisch gezien. Zonder water geen 
Gemeenlandshuis. Maar ‘het verhaal van het water’ moet hier niet het thema zijn. We willen het 
verhaal van dit gebouw op deze plek vertellen en aanhaken op wat er in de omgeving is op dit 
gebied. Dus niet een presentatie over ‘waterbeheersing door de eeuwen heen’, maar kleine verhalen 
die verwijzen naar de functie van het gebouw en de taken van Rijnland. Vragen die centraal staan 
zijn: wat doet die klok hier in de gevel, waar dienen die duivenluikjes voor en waarom kan je de 
achterwand uit de timmerloods verwijderen?  
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Werkgroep 1 wil een kleine groep geïnteresseerden (fietsende en varende passanten die getrokken 
worden door het pand èn een aansprekende horeca) in een half uur langs de volgende drie thema’s 
in en om het gebouw leiden. 
Thema’s voor de presentatie: 
 
Thema 1 Water en nood 

- Luid de noodklok 
- Postduiven vliegen sneller dan een 

boodschapper te paard 
 
Thema 2 Geen nood? Dan ambachten en 
onderhoud 

- Sluisdeuren  
- Schutten 
- Techniek en gereedschap 
- Paardenstallen en -kracht 

 
Thema 3 Cruquius en klimaat(wetenschap) 

- Cruquius (bewoner van het Gemeenlandshuis) deed de eerste weermetingen, oftewel de 
klimaatwetenschap is hier begonnen. 

-  Zijn metingen en standen liggen in het archief. 
- Cruquius en zijn rol in het gebied (waarom heet het gemaal zo en het Gemeenlandhuis niet, 

terwijl dat voor de hand ligt?) 
 
Kortom… 
Werkgroep 1 ziet veel kansen voor een interactief en kleinschalig bezoekpunt in een 
gebouwencomplex dat rijk is aan verhalen en ingebed is in een netwerk van gerelateerde plekken in 
de directe omgeving. De eerstvolgende stap zou zijn de drie thema’s verder uit te werken en 
vervolgens na te denken over het publiek (scholen?), de presentatievormen en logistiek. 
 
Werkgroep 2: 
Het complex leent zich niet voor een grootschalige exploitatie. Het huis heeft zijn beperkingen 
waardoor het alleen op kleinschalige wijze voor het publiek kan worden opengesteld. Een dergelijke 
aanpak sluit ook aan bij de mogelijkheden van Spaarndam. Dit dorp kan ook geen drommen toeristen 
aan.  
 
Een publieksfunctie kan een duidelijke maatschappelijke meerwaarde hebben. Zeker indien er 
educatieve programma’s voor het onderwijs worden ontwikkeld.  
 
Om het terrein aantrekkelijker te maken voor watersport is een steiger nodig waar passanten of 
rondvaartboten met bezoekers kunnen aanmeren.  
 
De vertegenwoordiger van de monumentencommissie stelt zich kritisch op ten aanzien van de 
veranderingen die in het eerste plan staan vermeld. Daarin staan ook teveel parkee rplaatsen 
getekend.  
 
Een museum ziet de werkgroep niet als realistisch. De publieksfunctie zou zich moeten beperken tot 
een informatiecentrum. In ieder geval geen grote publiekstrekker. Als voorbeeld: het Grachtenhuis in 
Amsterdam. In ieder geval moet zijn voorzien in een educatief programma.  
 



5 
 

De openstelling kan alleen worden gerealiseerd met veel vrijwilligers. Kosten voor exploitatie kunnen 
worden gecompenseerd door huuropbrengsten uit de woning en de werkplekken. Voor de horeca is 
een echte ondernemer nodig.  
 
Er wordt ingebracht dat de collectie van Rijnland, die nu in  andere panden  is ondergebracht, 
wellicht over kan naar het Gemeenlandshuis. Daarmee zouden de panden waar het nu in ligt 
opgeslagen vrij komen en geld kunnen opleveren.  Dit wordt door Rijnland niet realistisch geacht.  
 
Het verkrijgen van subsidies wordt niet heel realistisch geacht. Wellicht kan Rijkswaterstaat hier wel 
iets in betekenen. Maar dan zal hoogstwaarschijnlijk Rijnland zelf ook een bijdrage moeten doen. 
 
De conclusie van de workshop is om de publieksfunctie in plan A in te breien. En in de loop van de 
exploitatie te zien hoe de verhouding tussen de commerciële exploitatie en de culturele exploitatie 
zich ontwikkelt. Er moet een zekere flexibiliteit tussen die twee zijn om, als de publieksfunctie 
succesvol is, meer ruimte te creëren. 
Wel is er nader onderzoek nodig naar hoeveel meters er nodig zijn voor een bezoekerscentrum en 
hoeveel betalende bezoekers er worden verwacht. 
 
Werkgroep 3: 
Het dorp Spaarndam kan het huidige verkeersaanbod al niet aan. Er is één smalle  weg en er zijn 
nauwelijks parkeerplaatsen. Voor touringcars is geen plaats. De Dorpsraad is positief over een 
cultuurhistorische bestemming van het Gemeenlandshuis. Nagenoeg alle bewoners zien dit als een 
bijzondere, bij Spaarndam horende plek. Maar een publieksfunctie moet wel kleinschalig zijn. Het 
dorp is klein en het Gemeenlandshuis ook. Het gebouw en het terrein kunnen geen drommen 
mensen verwerken.  
 
Toekomstige bezoekers kunnen daarom het beste in de toekomst per fiets of per boot het 
Gemeenlandshuis bezoeken.  
Van de watersporters die de ‘staande mastroute over Spaarndam volgen valt niet veel te 
verwachten. Zij varen van A naar B. Maar in de omgeving functioneert het zogenaamde 
sloepennetwerk. Sloepvaarders zijn recreatieve vaarders die onderweg consumeren op de wal. Er 
kunnen rondjes worden gevaren tussen Haarlem, Spaarndam, Halfweg en Cruquius. Om 
sloepvaarders te trekken naar het complex voor een bezoek aan het Gemeenlandshuis of een hapje 
of glaasje bij de horeca op het terrein is een sloepensteiger noodzakelijk.  
 
 
Er wordt veel gefietst in de omgeving. De 
passanten kunnen worden verleid tot een 
bezoek aan het Gemeenlandshuis. Vooral de 
buitenlandse toeristen die nu al per fiets naar 
Spaarndam komen om het standbeeld van Hans 
Brinker te zien vormen een interessante 
doelgroep (laaghangend fruit zegt de 
deskundige). In de Verenigde Staten  kent 
iedereen het verhaal van Hans Brinker, een 
mythe over Nederland. De buitenlanders kunnen 
worden verleid om het Hans Brinkerhuis te 
bezoeken waar ze vervolgens het werkelijke 
verhaal zien. 
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Samenwerking kan worden gezocht met Museum Cruquius en het Stoomgemaal in Halfweg. Maar 
diversiteit in de arrangementen is belangrijk. Dus niet alleen koppeling met andere 
waterstaatkundige  attracties. Te denken valt aan een combinatie met andere 18e-eeuwse Hollandse 
fenomenen, zoals Teijlers Museum. 
 
Een belangrijke doelgroep zijn scholieren. Met een aantrekkelijk educatief programma, dat aansluit 
op het curriculum van scholen, kunnen leerlingen van primair en voortgezet onderwijs worden 
getrokken. Een belangrijke taak van het bezoekerscentrum is het informeren van jongeren over de 
taken van het waterschap. In Spaarndam is een groot deel van die taken ook zichtbaar (dijk, sluizen, 
gemaal en gemeenlandshuis). Schoolklassen kunnen per boot vanuit Haarlem worden vervoerd naar 
Spaarndam.  
 
Er zou een ambachtelijk timmerbedrijf kunnen worden gezocht als huurder in de timmer-werkplaats. 
Een dergelijke commerciële verhuur is tegelijkertijd onderdeel van het verhaal van het complex. De 
timmerwerkplaats werkt dan weer als vanouds. 
 
 
Afsluiting 

Hans Pluckel sluit de middag af. Hij blikt terug op kansrijke ideeën die uit de drie workshops naar 
voren zijn gekomen. Deze laten zien dat er wel meer mogelijk is dan alleen wonen en werken op het 
complex. De haalbaarheid van een combinatie met een culturele publieksvoorziening moet nader 
worden onderzocht. Met behulp van de provincie Noord-Holland en Cultuurcompagnie kan een 
haalbaarheidsonderzoek worden uitgevoerd. In september moet meer duidelijk zijn over de 
toekomst van het complex. 
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3. Advies voor het vervolg 

 
1. Voor het inhoudelijk concept zijn sterke elementen aangedragen voor een kleinschalige 

publieksvoorziening. Het verhaal van het gebouw en de omgeving –in drie thema’s verteld- is 
aantrekkelijk voor een specifieke doelgroep. Een unieke plek die nauw samenhangt met de 
identiteit van Holland wordt voor het publiek verklaard. 
De kosten voor de inrichting van de tentoonstelling en de aanpassing van het gebouw voor 
de bezoekers moeten nader worden onderzocht. Welke investeringen zijn noodzakelijk?  

 
2. De samenhang met de omgeving ligt voor de hand om aantrekkelijke arrangementen te 

maken. Bovendien komen volop buitenlandse toeristen per fiets naar het beeld van Hans 
Brinker. Het echte verhaal achter deze mythe kan in het Gemeenlandshuis worden beleefd.  
Potentiële bezoekersstromen moeten nader worden gekwantificeerd, evenals de kosten voor 
communicatie. 

 
3. Over de organisatie is nog niet zoveel gezegd. Vrijwilligers zijn belangrijk om de exploitatie 

mogelijk te maken. Om een stabiele organisatie op te zetten is een minimum aan 
professionele betaalde krachten een vereiste: ten behoeve van coördinatie, communicatie 
en marketing. Wat is het minimaal aantal fte’s? En hoe worden deze kosten gedekt? 
 

4. Welke rol wil het Hoogheemraadschap van Rijnland spelen bij de instandhouding van de 
culturele bestemming van het Gemeenlandshuis?  
 

5. Wat zijn de inkomsten uit verhuur? Woning, werkruimten, horeca.  Zit hier ruimte in om de 
kosten van een bezoekerscentrum te betalen? 
 

6. Welke opbrengsten zijn te verwachten uit verkoop van grond, die kunnen worden gebruikt 
voor de investeringskosten? 
 

Bovenstaande vragen vormen de uitgangspunten voor een haalbaarheidsonderzoek waarvan de 
uitkomst inzicht zal geven in de levensvatbaarheid van een culturele bestemming van het 
Gemeenlandshuis. 

 


